
ACTA  DE  LA  SESSIÓ  ORDINÀRIA  DEL  CONSELL  DE  LES  ALCALDIES  DE  LA 
COMARCA DEL SEGRIÀ

Identificació de la sessió

Núm.: 4/2023
Caràcter: ordinària constitutiva 
Data: 27 de setembre 2023
Horari: de 10h a les 11.50h
Lloc: Sala de Plens del Consell Comarcal

Hi assisteixen:

• David Massot Florensa, president del Consell de les Alcaldies i alcalde de l'Ajuntament 
de Maials

• Rosa Pujol Esteve, alcaldessa de l'Ajuntament d'Aitona

• Jaume Sanuy Lopez, alcalde de l'Ajuntament d'Albatàrrec

• Elena Farrus Farran, alcalde de l'Ajuntament d'Alcanó

• Gerard Companys Pujol, alcalde de l'Ajuntament d'Alcarràs

• Josep Maria Gras Charles, alcalde de l'Ajuntament d'Alcoletge

• Joan Carles Garcia Guillamon, alcalde de l'Ajuntament d'Alfarràs

• Joan Falcó Salla, alcalde de l'Ajuntament d'Alfés

• Joan Bosch Novell, alcalde de l'Ajuntament d'Almacelles

• Joan Gilart Escuer, alcalde de l'Ajuntament d'Alpicat

• Mariona Rebull Berengué, alcaldessa de l'Ajuntament d'Artesa de Lleida

• Fermí Masot Aymi, alcalde de l'Ajuntament d'Aspa

• Antoni Carré Cuadrat, alcalde de l'Ajuntament de Benavent Segrià

• Jordi Verdú Paijà, alcalde de l'Ajuntament de Corbins

• Antoni Bosch Carabante, alcalde de l'Ajuntament dels Alamús

• Dante Alejandro Perez Berenguer, alcalde de l'Ajuntament Gimenells i Pla de la Font

• Esther  Teixidó,  tinent  alcalde en substitució de Manel  Josep Solé Agustí,  alcalde de 
l'Ajuntament de la Granja d'Escarp

• Francesc Xavier Mor Farré, alcalde de l'Ajuntament de Llardecans

• Fèlix Larrosa Piqué, alcalde de l'Ajuntament de Lleida

• Josep Maria Vallès Vallès, alcalde de l'Ajuntament de Massalcoreig
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• Eduard Murgó Ballespí, alcalde de l'Ajuntament de Montoliu de Lleida

• Josep Jaume Solsona Batlle, alcalde de l'Ajuntament de Puigverd de Lleida

• Joan Andreu Urbano Fernandez, alcalde de l'Ajuntament de Rosselló

• Maria Teresa Cullerés Esteve, alcaldessa de l'Ajuntament de Sarroca de Lleida

• Gerard Plaza Teixidó, regidor de l'Ajuntament de Seròs en substitució de Josep Antoni 
Romià Pujol, alcalde de l'Ajuntament de Seròs

• Sandra Marco Casals, alcaldessa de l'Ajuntament de Soses

• Eduard Oró Prim, alcalde de l'Ajuntament de Sudanell

• Sergi  Gort  Galceran,  regidor  en  substitució  de  Jaume  Gort  Quílez,  alcalde  de 
l'Ajuntament de Sunyer

• Mario Urrea Marsal, alcalde de l'Ajuntament de Torrebesses

• Jordi Josep Latorre Sotus, alcalde de l'Ajuntament de Torrefarrera

• Joan Ramón Fusté, primer tinent alcalde en substitució d’Agustí Jiménez Pérez, alcalde 
de l'Ajuntament de Torre-serona

• Albert Solsona Arroniz, alcalde de l'Ajuntament de Vilanova de la Barca

• Jordi Figuerol Sarmiento, alcalde de l'Ajuntament de Vilanova de Segrià

També assisteixen:

 Manel Ezquerra Tomàs, vicepresident 1er del Consell Comarcal del Segrià

 Joan Carles Miró Puigvecino, vicepresident 2n del Consell Comarcal del Segrià

 Josep Maria Rodés Cirera, secretari accidental del Consell Comarcal del Segrià

 Sergi Fo Pifarré, gerent del Consell Comarcal del Segrià

Excusen assistència:

 Teresa Malla Aigé, alcaldessa de l'Ajuntament d'Almenar

 Imma Roca Vidal, alcaldessa de l'Ajuntament d'Alguaire

 Jennifer Nadal Godinez, alcaldessa de l'Ajuntament d'Almatret

 Miquel Carles Català Visa, alcalde de l'Ajuntament de la Portella

 Àxel Curcó Panadés, alcalde de l'Ajuntament de Torres de Segre

Ordre del dia:

1. Constitució del Consell de les Alcaldies del Consell Comarcal del Segrià.

2. Informe del transport escolar.

3. Informe del servei de recollida d’escombraries.

4. Informes de Presidència.

5. Precs i preguntes.

Desenvolupament  de la sessió

1. Constitució del Consell de les Alcaldies del Consell Comarcal del Segrià 

C
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El secretari accidental del Consell Comarcal del Segrià exposa que d’acord amb l’article 12.1 
d) i l’article 19 del Decret Legislatiu 4/2003, de 4 de novembre, pel qual s'aprova el Text 
refós de la Llei de l'organització comarcal de Catalunya, es declara vàlidament constituït el 
Consell de les Alcaldies, segons el resultat de les passades eleccions municipals de 28 de 
maig de 2023.

Presideix el Consell de les Alcaldies el senyor David Massot Florensa, president del Consell 
Comarcal, qui dona la benvinguda a tots els alcaldes i alcaldesses assistents.

2. Informe del transport escolar

President informa el següent:

Com sabeu el transport escolar és una competència del Departament d’Educació. El 
Departament és l’ens encarregat d’establir els criteris i les directrius, i és l’ens que 
gestiona el pressupost assignat.

El  Departament  d’Educació  mitjançant  un  conveni,  delega  la  competència  als 
Consells  Comarcals  que  són  les  entitats  que  gestionen  tota  la  tramitació 
administrativa en els seus territoris, seguint les seves instruccions.

El  Departament  d’Educació  només  considera  gratuït  i  obligatori  el  transport  dels 
alumnes  de  l’ESO  de  les  escoles  públiques  del  Territori,  en  aquest  cas  de  les 
Escoles publiques de la Comarca del Segrià. 

Per  al  cas  dels  alumnes  de  post-obligatoris  (cicles  i  batxillers),  el  Departament 
d’Educació només autoritza el transport d’aquests alumnes de post obligatori (cicles i 
batxillers) en cas que hi hagi seients vacants d’alumnes de l’ESO.

Com cada any, tenim la mateixa problemàtica amb els alumnes de post obligatori. El 
Consell  ja  fa  anys  que  es  troba  amb  la  problemàtica  que  molts  alumnes  post 
obligatoris  no  poden  fer  ús  del  transport  escolar  del  Consell,  atès  que  no  hi  ha 
seients disponibles. Cada curs escolar cal esperar a l’inici de curs per saber si es 
disposa de seients lliures. Aquest fet suposa una gestió i coordinació familiar molt 
difícil,  també pel Consell,  atès que no podem donar resposta a les sol·licituds de 
moltes famílies. 

Aquest problema es més agreujat per al cas dels municipis que tenen atorgat l’INS 
Caparrella. En concret són els següents municipis : 

 Lot  4:  Sunyer-Sudanell-Montoliu  de Lleida,  Torrebesses-Sarroca de Lleida-
Alcanó-Alfés  i  Albatàrrec.  Aquesta  ruta  conforma  el  lot  4  amb  diversos 
vehicles i rutes. 

 Lot 8 Puigverd, Artesa de Lleida a INS Caparrella,

 Lot 10 Alcoletge INSS Caparrella

 Lot 11 Vilanova de la Barca- Alamús – INS Caparrella. 
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Per  al  cas  particular  de  l’INS  Caparrella,  cada  any  de  mitjana  i  de  manera 
aproximada el  Consell  Comarcal  rep entre 80 i  90  sol·licituds  d’alumnes de post 
obligatori  que sol·liciten utilitzar el transport escolar del Consell  .  Aquest transport 
permet als alumnes anar directament del municipi fins a l’INS Caparrella

L’alternativa que es disposa actualment es la línia regular , però cal primer disposar 
de combinació horària de vehicle per fer una primera parada a l’estació de busos de 
Lleida, i des d’allí , fer una altra combinació amb el bus urbà de Lleida, per desplaçar-
se fins al complex de la Caparrella. Cal fer el mateix a la tornada.

El cas dels alumnes de post obligatori que es desplacen a l’INS Caparrella suposa un 
fet de difícil gestió per a moltes famílies que viuen en zones rurals del territori de les 
comarques de Lleida, com són els municipis abans esmentats de les rutes dels lots 
4, 8, 10 i 11. 

De vegades s’ha donat inclús la casuística, que dos germans d’un dels municipis pot 
utilitzar el vehicle del Consell, tenint uns horaris tant a la l’anada com a la tornada 
diferents del germà de post obligatori que ha tingut que utilitzar la línia regular. No 
coincidint en horaris d’àpats i afectant a la gestió i conciliació familiar, fet que dificulta 
encara més la gestió familiar en zones rurals. 

Actualment  es un problema que afecta a famílies  i  territori.  Si  es vol  aconseguir 
arrelar les persones al territori , son necessaris mitjans i recursos.

Per  últim,  recordar  que  el  preu  pels  alumnes  post  obligatoris,  el  Departament 
d’Educació comunica als Consells que ha de ser entre 1,5€ i 4 € per dia (anar i tornar 
inclòs). El Consell Comarcal del Segrià aplica el rang més baix, 1,5€. 

També cal notar que per aquest curs, el lot 17 Aitona – Soses – cap a l’INS de Seròs, 
també hi han hagut força alumnes de post obligatori que no han pogut accedir al 
transport escolar del Consell.

Per  fer  front  a  aquesta  problemàtica  el  Consell  Comarcal  del  Segrià  ha  intentat 
diverses solucions:

- Modificar els plecs de les licitacions, incloent com a millora que puguin accedir 
els alumnes de post obligatori. Es van posar al·legacions per part de les empreses 
transportistes i es va tenir que treure.

- Demanar  permís  al  Departament  d’Educació  per  augmentar  les  capacitats 
dels vehicles, amb els alumnes de post obligatori. El Departament d’Educació no va 
donar permís al Consell.

- El curs passat es va proposar desdoblar el lot 4 i el lot 11. L’objectiu era posar 
un bus més per Albatàrrec, un per Vilanova de la Barca i un pels Alamús, però no es 
va obtenir la conformitat per part del Departament d’Educació.

- També es va proposar fer una licitació pels batxillers, en aquest sentit es va 
fer  una reunió  a  l’abril  de  2023 amb tots  els  Alcaldes  afectats  dels  4  lots  de la 
Caparrella, i el Departament d’Educació. Es va explicar la problemàtica i es va lliurar 
un informe al Departament d’Educació amb el nombre de batxillers afectats. Es va 
calcular que de manera estimada amb 4 busos i uns 50.000€ per bus, total 200.000€ 
es podria solucionar el problema. 

Des  del  Consell  Comarcal  del  Segrià,  volem i  tenim la  voluntat  de  solucionar  el 
problema i per aquest motiu, sol·licitem al Departament d’Educació que inclogui en el 
transport escolar als alumnes de post obligatori, aquest fet ja fa molts anys que es 
produeix  i  cada  any  es  un  greuge  per  les  famílies  i  en  definitiva  per  la  nostra 
Comarca del Segrià

Es realitzen diferents intervencions, entre les quals es destaquen:
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 El Sr. Mario Urrea comenta que és un problema que any en any ens anem trobant, el 
transport públic del món rural, és un transport que no està funcionant, és un model 
que s’ha de canviar. Cal mirar de solucionar, hi ha problemes d’horaris, alumnes que 
han de passar moltes hores a la tarda sense transport, entre altres.

 Es comenta que el curs cada vegada comença més aviat i complica el tema de la 
conciliació i organització. Des del Consell es fa com un sorteig pels autobusos. El 
President respon que no es fa per sorteig si no que es fa per ordre d’inscripció. La 
llista està viva fins a finals d’agost, quan es passa als pares la llista està tancada. 
Quan es disposen de les llistes definitives s’actua.

 El   Sr.  Jaume  Sanuy  exposa  que  l’any  passat  sobre  l’abril  es  va  reunir  amb 
Ensenyament,  se  sabia  que  s’acabaria  com  ha  acabat,  el  departament 
d’Ensenyament no va fer el que calia fer, el Consell sí que ho va fer. Cal demanar a 
l’ATM un  estudi  perquè  el  transport  públic  és  deplorable,  diferents  alcaldes  hem 
demanat formalment una reunió perquè realitzi un estudi, hi ha alumnes que acaben 
a les 12.00h i l’autobús no opera fins les 15.00h, hi ha alumnes que es divaguen 
durant  més de  dues  hores.  Una  solució  és  seria  unes  bones  línies  regulars  del 
transport públic.

 El President indica que sí que calen dur a terme accions com més aviat millor.

 La  Sra.  Rosa  Pujol  afegeix  que  a  Aitona  també  hi  ha  hagut  problemes  amb el 
transport escolar, per exemple s’han deixat alumnes que no han pogut pujar al bus, 
que s’han quedat a l’Institut. I cal indicar que els ajuntaments paguen una quota a 
l’any a l’ATM, per tant, cal demanar un bon servei.

 El President comenta que la solució s’ha de trobar entre tots, que la Generalitat ho 
som tots, és una qüestió global. La solució cal crear-la ara, no es pot aparcar.

 S’exposa  que  els  busos  regulars  s’haurien  d’ampliar.  Hi  ha  casos  que  alumnes 
matriculats a última hora no poden agafar el bus, així com no només al transport 
escolar si no, al transport públic perquè els busos de les 15.20 h de la tarda, a l’estiu 
desapareix de l’horari, i la gent es queixa. També hi ha queixes dels alumnes de la 
Caparrella, dels comerciants del carrer major que no poden agafar el transport públic 
pels horaris, és un problema de molts ciutadans en general.

 El Sr. Mario Urrea indica que aquest és un debat llarg i extens, es tracta d’un model 
de transport públic, des del meu poble no podem anar amb transport públic. S’ha de 
debatre i intentar canviar, aquí caldria incloure el transport escolar. Hi ha municipis 
que tenen nuclis  agregats que no tenen transport públic  i  es troben allunyats del 
centre.

 El Sr. Fèlix Larrosa indica que ha escoltat les reflexions de tots/es i les comparteix 
plenament i les inclou en l’agenda de l’Ajuntament de Lleida. Cal fer una proposta 
concreta a l’ATM, quines són les relacions entre els municipis, centres d’oci, centres 
de  compra,  hi  ha  diferents  usos  i  necessitats.  No  és  eficient  que  diferents 
alcaldes/ses vagin d’un/a en un/a, es dona més força si es va en un grup concret  
amb unes necessitats determinades davant de l’ATM, que hauria de fer un esforç. 
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S’hauria  de presentar  un estudi  abans del  curs escolar  i  que es pugui  posar  en 
funcionament.

 El President comenta que així es farà (la proposta) i pròximament s’informarà.

3. Informe del servei de recollida d’escombraries

El President passa la paraula al Sr. Sebastià Ribes, que informa el següent:

Com bé sabeu, des de que he estat nombrat cap de la Àrea de Medi Ambient, hem 
fet visites en els municipis per saber de primera mà quins eren els problemes i quins 
aspectes i serveis era necessari millorar del servei de la recollida d’escombraries.

Hem prioritzat la visita en els municipis de les illes, atès que cal licitar el servei quan 
abans, donat que estem en prorroga tàcita ja que l’empresa no va voler fer ús de les 
pròrrogues.  Hem recollit  les vostres aportacions  i  intentarem millorar  el  servei  de 
recollida d’illes, aquest fet passa per fer uns bons plecs i intentar aplicar millores que 
permetin incrementar els índex actuals de recollida selectiva  que de Mitjana es d’un 
42% pels 15 municipis de les illes i d’un 75% pels municipis del PaP. i reduir per tant 
l’import del cànon que recordem que per l’any vinent serà de 71,60 €/tn .

Per tant, cal potenciar el reciclatge de la recollida selectiva, altrament el cost serà 
inviable. 

Recordem que Europa ja ens marca uns índexs de recollida selectiva del 55 % pel 
2025, i del 60 % pel 2030.

Pel que respecta al sistema de recollida amb illes de contenidors, tenim els plecs ja 
treballats de fa temps i falta acabar de definir els detalls finals, després d’aquesta 
reunió us hem convocat  a una altra reunió només pels  municipis  de les illes per 
acabar d’explicar-ho.

Es molt important la Implantació de sistemes de recollida eficients, com es el cas de 
contenidors  intel·ligents,  en  el  cas  de  sistema  d’illes.  Per  part  de  l’Agencia  de 
Residus  es  recomana que  es  pugui  aplicar  el  tancament  de contenidors  en tres 
fraccions :  FORM, RESTA i  Plàstic.  Amb converses amb l’agencia de residus, es 
preveu una nova convocatòria de possibles subvencions, estem a l’espera que per 
part de l’Agencia de Residus ens concretin quan sortiran aquestes subvencions.

El nou contracte, atès l’escenari actual d’alta inflació de preus, i l’actualització dels 
convenis  laborals  es  preveu  un  augment  de  la  taxa  de  la  recollida.  Per  aturar 
l’increment  ,  caldrà fer  pedagogia a la ciutadania per adquirir  uns bons hàbits de 
reciclatge.

De cara al proper mes detallarem quin serà el preu estimat de la recollida, però per 
tot  el  comentat anteriorment (inflació,  nous contractes i augment del cànon) ja us 
avancem  que  hi  haurà  un  increment  en  la  recollida  d’illes,  on  el  nou  contracte 
s’implementarà de manera definitiva. Serà menor la puja al sistema de PaP, atès que 
encara hi haurà un any de pròrroga però també s’incrementarà.

Un cop acabem amb la licitació del sistema illes, ens posarem ja a fer els plecs del 
PaP.

A continuació  us presentarem una aplicació  que es troba en la  mateixa  web del 
Consell Comarcal del Segrià , es tracta d’una aplicació molt visual on es pot disposar 
dels percentatges de recollida de cada municipi d’una manera fàcil i àgil. 

 El tècnic de medi ambient, el Sr. Joan Ibars presenta l’aplicació i comenta que com a 
tècnics del departament de medi ambient,  hi  ha,  a part  d’ell  (Joan Ibars),  la Sra. 
Noèlia Gras i el Sr. Ramon Masbernat, seleccionat a través d’una convocatòria del 
SOC, qui també dona suport. El Sr. Joan Ibars mostra a través de les pantalles de la C
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sala de Plens, la pàgina web del Consell Comarcal i explica que en la secció de les 
àrees i serveis hi ha l’apartat de residus i recollida, al lateral esquerre vincula amb la 
informació  del  servei  segons  cada  municipi.  Es  mostra  el  sistema d’informació  i 
resultats de les Illes i el Porta a Porta. S’informa també de la planificació setmanal,  
on es destaca la informació sobre els dies festius, la informació setmanal s’actualitza 
al voltant del dijous.

Es mostren les dades publicades del servei de recollida amb un sistema BI (business 
intelligence) des del 2019 al 2023. És informació rellevant per conèixer d’on venen 
les despeses, com més reciclatge es realitza més retorn es disposa.

 El President comenta que després hi ha una reunió amb els alcaldes que disposen 
del sistema illes en el seu municipi.

Es realitzen diferents intervencions, entre les quals es destaquen:

 El Sr. Francesc Xavier Mor comenta que a Llardecans hi ha el sistema Porta a Porta, 
a finals de maig es va instal·lar un bar, s’han fets gestions i encara no disposa de cap 
contenidor.  Des de l’ajuntament  es  va trucar  a  l’empresa (Sorigué)  però  no s’ha 
recollit  els cubells els dies de festa major.  Quan es demanen contenidors per les 
cases no hi ha problemes però per a bars sí que hi ha problemes. Per altra banda, la  
deixalleria  de Llardecans es troba malmesa,  les portes es troben trencades,  s’ha 
comunicat i no es troba solució. Es va demanar al Consell Comarcal, les gravacions 
de les càmeres per conèixer el seu ús i el seu estat.

 El Sr. Joan Ibars respon que la gestió dels cubells sí que és un problema pel que fa a 
activitats econòmiques, se supleix amb l’estoc, ja que es mancomuna les comandes, 
s’espera  que els  diferents ajuntaments  facin  les  comandes,  per  així  disposar  del 
compromís  de  despesa,  entre  altres  tràmits.  El  cas  de  l’exposat  del  bar  de 
Llardecans s’estudiarà per resoldre’l, pel fet que, la gestió es va fer directament amb 
l’empresa,  però no se’n coneixia  la  situació al  Consell  Comarcal,  s’hagués pogut 
vetllar des del Consell. Sobre les microdeixalleries, es vol reforçar o treure perquè 
ara se sap que no són òptimes, de fet, l’empresa fa proves per millorar la gestió. Les 
microdeixelleries és un sistema que s’ha d’utilitzar el mínim possible.

 El Sr. Francesc Xavier Mor, afegeix que sobre la gestió dels mesos d’estiu i el residu 
voluminós, es truca a l’empresa perquè en dos mesos a l’any hi hagi el voluminós al 
municipi, però els veïns es queixen. 

 El Sr. Joan Ibars respon que el servei de voluminós es troba infravalorat, hi ha poca 
rotació econòmica i es comprova que quan hi ha reforç funciona millor. 

 El President indica que quan es facin els nous plecs es tindrà en compte millorar el 
servei. Per altra banda, hi ha algun poble que ha establert alguna multa sobre el mal 
ús de la gestió de residus i li funciona. Potser falta pedagogia, però els plecs nous 
s’han de treballar  per  resoldre aquests problemes.  Tot  i  això,  s’ha de pensar en 
l’alternativa d’imposar multes o sancions.  Es comenta si la gent que recicli  hi  pot 
haver algun descompte. El President respon  que això s’ha de treballar en la pròxima 
licitació per resoldre els problemes. 
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 El Sr. Fèlix  Larrosa demana saber els nivells de recollida selectiva. A part, anima 
que s’estableixi un règim sancionador, com a exemple ho il·lustra a l’Horta de Lleida 
que no hi  ha una bona gestió per part  del veïnatge. Per altra banda,  el  Sr.  Fèlix 
Larrosa  comunica que demà comença la Fira Sant Miquel i convida els i les presents 
a assistir-hi. 

 El Sr. Joan Ibars respon que en l’àmbit de dades es troben totes en la pàgina web 
que anteriorment s’ha mostrat. Tot i  això, per l’any 2022 es disposa d’un 60% de 
recollida selectiva, un 38% de recollida de resta, això és per a tota la comarca sense 
comptabilitzar la ciutat de Lleida. Si es diferencia pel sistema de les Illes i de porta a 
porta, es disposa d’un 42% de recollida selectiva i pel sistema PaaP, s’arriba a un 
75,44% de recollida. Així mateix, es comenta que per illes, en els pobles petits es 
disposa d’un percentatge més alt i pel porta a porta no es diferencia tant entre grans i 
petits.

 El Sr. Antoni Bosch pregunta si el manteniment de les microdeixalleries ho ha de fer 
l’empresa.  El  President  respon  afirmativament.  El  Sr.  Antoni  Bosch,  ho  comenta 
perquè el sistema PaaP amb un any de pròrroga, a l’empresa li deu sortir rendible 
perquè si no, no faria l’ampliació. En segon terme, l’estat de les microdeixalleries és 
lamentable, la porta no tanca, sembla un abocador il·legal, l’empresa no les arregla, 
així que s’hauria de pressionar més a l’empresa. El sistema del xipatge no sap qui 
s’està reciclant, per poder bonificar o sancionar depenent de la bona o mala gestió. 
No pot ser que es deixin carrer per recollir. Per altra banda, sobre les sancions es 
troba totalment d’acord.

 El  President  respon  que  a  l’empresa  s’està  molt  damunt,  en  època  d’estiu  amb 
personal nou és quan sol haver-hi problemes. El sistema MOBA de xipatges és el 
més modern i  millor  de Catalunya,  però no funciona del tot,  no dona per més el 
sistema. Sobre la pròrroga del sistema PaaP s’indica que anirà bé. Així mateix, per 
resoldre els problemes comentats, es trucarà a l’empresa per queixar-se sobre la 
deficiència dels contenidors, i es demana que s’informi sempre el Consell per vetllar-
ho.

 El Sr. Jordi Josep Latorre demana una reunió sobre el PaaP, si ara hi ha un any de 
pròrroga cal parlar del servei i que persona de contracte de l’empresa també hi sigui 
present. No recorda l'última reunió amb tots els ajuntaments que disposa del PaaP 
per  parlar  sobre  el  nivell  de  serveis,  el  nombre  de contenidors  entre  altres.  Cal 
compartir  els neguits i  els deures a realitzar.  Dona per fet  que el  Sr.  Joan Ibars 
pressiona a l’empresa i ho gestiona amb la persona de contacte corresponent. Es 
considera  que  els  objectius  del  PaaP  no  s’estan  complint,  la  població  que  ho 
gestiona bé no se li compensa enfront de qui no ho gestiona correctament, al seu dia 
es va comentar que hi hauria xipatge i el sistema sancionador amb una base legal. Si 
el servei fa el xipatge, cal saber fefaentment qui ho està fent bé i qui no perquè així 
es va dir al dir seu dia. Així com cal saber els preus i imports per als pròxims anys.

 El President anuncia que es farà una reunió prompte sobre el PaaP, tot i això, sobre 
el  xipatge  s’hi  ha  estat  al  darrere,  el  sistema  MOBA no  dona  per  més,  es  pot 
preguntar a qualsevol municipi de Catalunya i hi ha el mateix problema: el programa 
és el millor, però no acaba funcionant bé del tot. Això ha d’anar als nous plecs, però 
si el sistema perfecte no funciona, cal buscar la millor opció.

 El Sr. Sebastià Ribes comenta que s’ha fet una visita als municipis del sistema de les 
illes i alguns municipis del sistema PaaP. La intenció és que aviat es faran visita als 
municipis sobre les microdeixalleries, per recollir informació a obtenir per al nou plec 
de clàusules abans de fer una reunió conjunta.

 El Sr. Joan Carles Miró exposa que en el sistema de microdeixalleries d’Alfarràs està 
funcionant aplicant el règim sancionador. El sistema funciona molt bé.
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 El  Sr.  Sergi  Gort   afegeix  que s’aboquen a les deixalleries  que molts  agricultors 
autòctons fan males pràctiques, llençar llaunes, ampolles de vidre, entre altres i cal 
parar.

 El President respon que el 5 o 10% de gent que embruten, cal insistir com alcaldes i 
alcaldesses  per  fer-ho bé.  En els  plecs  aniran acompanyats d’una  campanya de 
conscienciació tant amb el sistema de les Illes com el sistema del PaaP.

4. Informes de Presidència

El President informa el següent:

Seguint el fil que hem comentat anteriorment, per part del Consell, s’intentarà que al 
mes d’octubre  o màxim principi  de novembre,  es pugui  disposar  dels  preus dels 
serveis  que  ofereix  el  Consell,  perquè  així  ho  pugueu  regular  en  les  vostres 
ordenances.

Un altre tema és que, hi haurà un canvi amb el sistema de repartiment del sistema 
d’aliments per un canvi de normativa de la Unió Europea i segurament es variarà el 
sistema. Pròximament, us ho direm, però ja us avanço que el típic sistema de recollir 
aliments  in  situ  o  que  es  portaven  aliments  a  diferents  pobles  i  els  alguatzils  o 
brigades que ho repartien, aquest sistema funcionava prou bé, però haurem d’estar 
amatents perquè anirà amb targetes de prepagament la gent necessitada.

Per últim el preu de la canera també per primera vegada cal incrementar-lo. Des de 
l’any de la seva inauguració 2013-2014, ha estat sempre de 1€/habitant, estem al 
2023, gairebé 10 anys amb el mateix preu. Ara mateix la canera té una mitjana de 
90-100 animals, quan abans de la pandèmia la mitjana era de 60-70. A més cal afegir 
per l’any vinent el funcionament de la gatera. S’està fent l’estudi, però cal apujar els 
preus, entre la segona i tercera setmana s’intenta passar l’increment perquè pugueu 
fer les ordenances corresponents.

El President passa la paraula al Sr. Manel Ezquerra, que informa sobre l’àrea de Promoció 
econòmica, turisme i consum el següent:

 En  l’àrea  de  Promoció  econòmica,  turisme  i  consum,  hi  ha  un  repte  majúscul, 
sobretot en el tema de promoció econòmica perquè falta finançament, hi ha moltes 
idees per desenvolupar, és una àrea molt important per la nostra comarca. La nostra 
comarca  té  un  gran  sector  agroalimentari,  cal  cercar  finançament,  ja  que  els 
alcaldes/ses  són  de  diferents  partits,  caldria  crear  sinergies  amb  els  governs 
supramunicipals,  que  potser  tenen  més  finançament,  per  poder  dimensionar 
correctament  els  recursos i  poder  desenvolupar  les  millors  polítiques.  També fer 
d’una estesa de mà a tots els que teniu polígons en desenvolupament. Cal treballar 
conjuntament  per  potenciar  els  polígons  i  treballar  mancomunadament.  Es  creu 
fermament que cal realitzar polítiques socials i si la gent té ocupació és una llibertat 
de la persona a llarg termini.
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 Pel que fa a turisme, avançar alguna cosa, després de fer balanç. S’ha demanat una 
subvenció demanada per finançar un nou AODL, molts municipis vau tornar la carta 
de suport a finals d’agost, s’està a l’espera de la resolució. Aquest seria un primer 
pas per dimensionar l’àrea tècnica de promoció econòmica,  es tracta de comptar 
amb  la  tècnica  que  es  disposa  actualment.  Per  turisme,  també  s’ha  procedit  a 
concórrer a la  subvenció per a projectes innovadors per a la transformació territorial i 
la  lluita  contra  la  despoblació,  convocada  aquesta  pel  Ministeri  de  Transició 
Ecològica i Reptes Demogràfic. En aquest sentit, des de l’àrea de Turisme és una 
aposta per fer un pla d’accions turístiques consensuades amb el sector públic i privat 
de la  nostra comarca sota el  lema:  «Reconnecta  Segrià».  Aquest  pla  inclourà  la 
redacció del projecte de xarxa de camins del Segrià que permetrà fomentar  usos 
turístics en aquestes vies, per ser gaudides amb BTT i  des de les pràctiques de 
senderistes o caminadors que tots tenim als nostres municipis. 

També  es  treballarà  amb  la  posada  en  valor  dels  béns  patrimonials,  culturals  i 
naturals que ajudaran a la promoció digital i així com a difusió del territori. 

Un altre aspecte que es vol abordar es treballar per la creació de productes turístics 
des  d’una  perspectiva  integral  que  promogui  el  desenvolupament  sostenible  i  la 
col·laboració entre diferents sectors per tal de realçar el valor turístic del Segrià.

També es  contemplen la  creació  de taules  de treball  público-privades per  tal  de 
connectar més el  territori enfront les iniciatives que tenen lloc en el  territori de la 
comarca.  Aquest  projecte  té  com  a  objectiu  fomentar  el  treball  conjunt  entre 
municipis  i  el  sector  privat  amb  la  voluntat  final  de  promocionar  i  dinamitzar 
econòmicament  la nostra comarca durant les anualitats 2024 i 2025. El cost d’aquest 
projecte, total de les actuacions sol·licitades en aquesta subvenció és de 172.766 €, 
la subvenció sol·licitada cobreix el 90% del cost total, és a dir, 155.489,40 € i el 10% 
restant  serà  assumit  pels  pocs  fons  que  tenim  al  Consell  Comarcal.  És  bàsic  i 
importantíssim  aconseguir  aquest  finançament  que  podríem  aplicar  diferents 
polítiques.

 Amb aquesta explicació us sol·licitem, com heu estat rebent aquesta setmana, els 
ajuntaments  de  menys  de  5.000  habitants,  tot  i  que  si  arriba  la  subvenció  es 
treballarà pel conjunt de municipis del Segrià, un dels requisits és que va destinada a 
la  població  de  menys  de  5.000  habitants,  però  es  treballarà  per  tots.  Aquests 
municipis que heu rebut la carta, us agrairíem que la signeu perquè reforça davant 
del Ministeri.  De moment és una bona notícia que no han fet cap requeriment de 
documentació que implica que complim amb tots els  requisits  d’entrada,  però cal 
espera a la resolució.

 Una altra cosa que us volem anunciar des de l’àrea de Turisme que s’està treballant, 
és  un  projecte  per  exposar  el  patrimoni  tangible  i  intangible  de  la  Guerra  Civil  
Espanyola a la comarca del Segrià, que ja s’està fent en alguns municipis i explotar 
aquests recursos des d’un vessant turístic amb dos objectius clars:

◦ D’una banda, donar a conèixer i preservar la memòria històrica d’un període molt 
important del nostre país i les seves conseqüències.

◦ I d’altra banda, educar per la pau.

No hi ha millor manera que treballar per recordar la història, per intentar que el 
negatiu no es torni a repetir. Aquest projecte ha comptat amb la col·laboració del 
Centre  d’Estudis  Comarcals  del  Segrià  i  amb  l’empresa  experta  en  turisme 
cultural  INSITU.  En  aquesta  primera  fase  del  projecte,  s’han  identificat  56 
elements  d’interès  històric  s’han  tingut  en  compte  els  recursos  patrimonials 
vinculats amb la Guerra Civil Espanyola  del període prebèl·lic, bèl·lic i postbèl·lic, 
uns recursos tangibles com són trinxeres o elements constructius, museus  que hi 
ha  als  diferents  municipis.  I  intangibles  com  receptes  culinàries,  memòria 
d’història,  etc.  Un cop identificats els elements patrimonials,  se’ls ha catalogat 
des del vessant turístic, objecte final d’aquest projecte. Aquesta catalogació que C

od
i V

al
id

ac
ió

: A
SA

AM
XR

2X
W

JY
FE

7C
J4

6X
AH

4F
R

 
Ve

rif
ic

ac
ió

: h
ttp

s:
//c

cs
eg

ria
.e

ad
m

in
is

tra
ci

o.
ca

t/ 
D

oc
um

en
t s

ig
na

t e
le

ct
rò

ni
ca

m
en

t d
es

 d
e 

la
 p

la
ta

fo
rm

a 
es

Pu
bl

ic
o 

G
es

tio
na

 | 
Pà

gi
na

 1
0 

de
 1

2 



determinarà recursos que apareixeran en el fulletó turístic hi estem treballant. Així 
com estructurar visites guiades,  on farà falta la complicitat  dels municipis  que 
puguin adherir-se. Oferim el servei a tots els municipis que esteu interessats per 
a  identificar  les  propostes  o  aconsellar  per  millorar  i  poder  estar  en  aquest 
catàleg.  L’objectiu  és  fer  de  manera  mancomunada  entre  tots  els  municipis 
aquest servei, cal tenir en compte que hi ha subvencions enfocades als memorial 
democràtic, en aquest sentit l’àrea tècnica poden acompanyar als municipis que 
necessiten assessorament,  per exemple una línia que va obrir  la Diputació de 
Lleida.

 Per altra banda, comentar que també es pot fer difusió pels ebandos de l’Oficina 
Comarcal d’Informació al consumidor (OCIC), l’Oficina del Consum. L’any passat, es 
van gestionar  1.255 expedients tramitats al 2022, que van acabar com a consultes 
resoltes  445,  12  queixes,  36  denúncies,  487  reclamacions,  267  mediacions  i  8 
arbitratges.  És  una  oficina  que des dels  vostres  municipis  podeu  fer  difusió  que 
existeix, és un servei més.  

 Una altra, és l’oficina de nova creació que existeix des de fa un temps als Consells 
Comarcals de Catalunya, les OCTE, l’Oficina Comarcal de Transició Energètica que 
tenim una tècnica que treballa en aquest sentit, que busca plans subvencionables i 
assessora per aconseguir  aquestes subvencions per polítiques que afavoreixin  la 
transició energètica, així com assessorament per saber si els pobles poden albergar 
un parc eòlic, solar, etc. Dona tota la informació que convé, així com del PLATER, el 
Pla  territorial  de  les  Energies  Renovables.  Per  tant,  s’està  treballant  a  buscar 
recursos per a buscar el màxim servei al menor cost.

 El President comenta les accions de les últimes setmanes, campanyes de regs per 
l’any que ve, aquests ajusts a regants del canal d’Urgell, i un segon paquet per la 
fruita i un altre paquet serà la sequera, per cultius que no reguen com l’ametller i el 
cereal.  Hi  ha  reunions  amb  el  departament  d’Agricultura  com  el  subdelegat  del 
govern, de moment, sembla que entenen la problemàtica. Per tant, informar que es 
realitzen accions per buscar el millor finançament.

El President informa el següent:

Demà, divendres dia 29 farem com sempre el dia de la Comarca. Aquest any atès les 
obres que es fan en el  palau de vidre, no es podrà fer la hissada de bandera ni 
tampoc la recepció en el palau de vidre, però el Consell si farà una recepció al seu 
estand,  que serà en el  pavelló  3 a les 11,45.  Farem una copa de cava amb les 
autoritats i després un tomb per la Fira. Les Alcaldies esteu convidades, així com tots 
els Consellers Comarcals.

El Sr. Manel Ezquerra informa que s’està treballant sobre una edició del Segrià Sec sobre el 
Segrià terra d’oli on es donarà presència amb visites guiades als molins d’oli i la degustació. 
Es treballar per donar continuïtat.
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5. Precs i preguntes

 El Sr. Josep Jaume Solsona comenta que el seu secretari-interventor se’n va anar a 
Albatàrrec i que és molt important el servei de SAT, i que des del Consell cal mirar de 
no deixar els municipis desvalguts perquè l’agost ha estat anguniós. Cal optimitzar els 
recursos de SATs perquè ajuden poder tirar endavant els consistoris.

 El President respon que sempre s’ajuda i per urgència, aquest estiu, s’ha fet vàries 
vegades, el Consell ha estat al vostre costat.

Sense cap altre afer a tractar, el President aixeca la sessió en la data i hora assenyalades a 
l’encapçalament, del que com a secretari accidental estenc aquesta acta i en dono fe.

Vist i Plau

El president del Consell de les Alcaldies  
David Masot Florensa
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